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La MIERCUREA CIUC — grupa C
Hocheiștii chinezi au fost înconjurați pretutindeni cu 

multă căldură de localnici, mari iubitori ai sportului pe 
gheață. (Foto: Alex. SZAKACSJ



Lotul hocheiștilor români care ne vor reprezenta peste puține zile la CM. De buna lor comportare se leagă speranțele tuturor iubitorilor de sport din tara noastră.

ONATUL MONDIAL DE HOCHEI

’T

Echipa Statelor Unite ale Americii, medaliată cu argint la J.O. de la Sapporo, va fi la București 
favorita «nr. 1» a grupei secunde și, deci, principala pretendentă la promovare.

Urmărim cu interes evoluția echipelor angrenate 
in disputele grupei C a GM. de hochei. Cu interes, 
dar fără emoții. Emoțiile vor începe abia peste două 
săptămînl Atunci vor intra in concurs formațiile 
de categorie B, intre care ți-a găsit din nou un loc 
reprezentativa țării noastre. De-ar reuși să ți-l păs
treze. De data aceasta, incertitudinea provine de la 
valoarea incontestabil mai bună a celorlalte compe
titoare. Dar ți din alte motive...

Valoarea competitoarelor, lată o realitate plăcută. 
La București o vom vedea evoluînd pe medaliata cu 
argint la J.O. de la Sapporo—echipa S.U.A Pe 
jucătorii care în partida cu hocheiștii cehoslovaci au 
obținut acel senzațional ți incredibil 5—1. fi vom 
urmări ți pe sportivii polonezi, care la Sapporo, au 
avut cinstea să-ți măsoare forțele cu reprezentanții 
U.R.S.S. ți ai Cehoslovaciei îi vom admira ți pe 
hocheiștii din R.D. Germană; forța lor de țoc am 
apreciat-o nu de mult, ți tot pe patinoarul «23 Au
gust», cu prilejul «Cupei F. R.H.». Și acestea nu sint 
singurele «valori» pe care va trebui să le înfrunte 
echipa țării noastre incepînd din 24 martie. Mai sint 
ți altele. De pildă, formațiile Norvegiei, Japoniei ți 
Iugoslaviei. Norvegienii, cu jocul lor combinativ ți in 
forță; japonezii, subtili, deosebit de iuți, cu scheme 
tactice ingenioase ți mai ales perfect puse la punct; 
iugoslavii, care la ultima ediție a J.O. au reușit un 
meci egal (3—3) in compania elvețienilor, jucători 
din prima grupă a GM. de hochei. In sfîrțit, nu tre
buie scoți din calcul nici francezii care, în ultimul 
timp, au făcut progrese remarcabile. Și ce prilej 
mai bun pentru ei de a-ți etala virtuțile decit impor
tantele confruntări de la sfîrțitul lui martie?
Aceștia ne vor fi, deci, partenerii de întrecere. în 

ceea ce privește echipa noastră, nu avem deocamdată 
prea multe lucruri bune de spus. Ultimele ei evoluții 
n-au avut darul să ne sădească în'suflete încrederea 
ți deci să ne scutească, oarecum, de griji.

Echipa noastră țchioapătă. Ea prezintă lacune pe 
mai multe planuri, iar răstimpul scurt care a rămas 
pină la GM. nu permite decit doar ușoare retușuri; 
nimic de fond. Și totuși, bătălia nu o considerăm 
pierdută. Sportivii noștri au suficiente resurse fizice 
ți chiar ți tehnice ca să se angajeze într-un joc de 
nivel superior. Pentru asta insă, este necesar ca 
moralul tuturor să fie excelent ți mai ales ca fiecare 
jucător in parte să lupte cu toată convingerea pentru 
victoria echipei Lucrul acesta băieții noștri l-au 
realizat ți acum trei ani, la GM. de la Ljubljana, cind 
ei au absolvit cu bine examenul la greaua întrecere 
hocheistică. De ce nu l-ar face ei ți acum, la Bucu
rești ?

G. ȘTEFĂNESCU

hipa Austriei a avut o frumoasă comportare, lată-i pe sportivii 
eci atacînd poarta formației daneze. Fază din partida Austria-Da- 
rca (4—2).

Cu multă impetuozitate au evoluat hocheiștii italieni, in foto
grafie, un aspect din întllnirea Italia-Bulgaria (6—2), in care se 
poate vedea un atac la poarta bulgarilor.(Foto: Dragoș NEAGUJ



Handbaliștii din R.D. Germană se apără adesea prea... bărbătește. lată-l pe 
Gheorghe Gruia incercind să tragă la poartă, asistat de Cristian Gatu. R.D. Ger
mană—România 15—9 (7—2). (Foto: Th. MACARSCHI)
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Cocheta sală «Victoria» din Ploiești a 
găzduit cea de a Xlll-a ediție a «Trofeului 
Carpați» la handbal masculin, competiție 
internațională prestigioasă, la care par
ticipă cele mai puternice echipe repre
zentative din lume. Anul acesta s-au ali
niat la startul tradiționalului «Trofeu» 
marile vedete ale ultimei ediții a cam
pionatelor mondiale: echipa Republicii 
Democrate Germane (vicecampioană 
mondială). Cehoslovacia, fosta dețină
toare a titlului. Suedia, Iugoslavia și 
formația României (campioană mondia
lă). Acestor <5 mari» li s-a adăugat re
prezentativa de tineret a țării noastre.

Spre deosebire de edițiile trecute, cînd 
principalul scop al echipelor participante 
era cîștigarea trofeului, anul acesta nu 
toate fornjațiile au vizat neapărat vic
toria. Am putea spune, fără să greșim, 
că a fost o ediție a experimentelor teh- 
nico-tactice. Cînd afirmăm acest lucru, 
ne gîndim în primul rînd la jocul puter
nicei reprezentative iugoslave și la origi
nalele idei tactice ale antrenorului ei, 
Ivan Snoj.

Apropiatele Jocuri Olimpice de la 
Munchen, la care după cum se știe vor 
participa și handbaliștii, determină o 
intensificare a pregătirilor și mai ales o 
căutare de noi soluții pentru obținerea Jucătorii echipei R.D. Germane au tras mult la poartă și de la distantă, lată-l 

pe Zimmerman săltindu-se pentru a șuta peste coechipierii și adversarii angajați 
in luptă pe semicerc. R.D. Germană — Cehoslovacia 17—16 (9—9).

mult rîvnitelor medalii olimpice. In hand 
bal, găsirea de noi soluții a devenit i 
problemă deosebit de grea. Diversei 
scheme de atac, atît de eficace cu ani îi 
urmă, sînt acum anihilate cu ușurință 
zidul apărătorilor de pe semicerc fiin< 
tot mai greu de străpuns. Din păcate 
fantezia dispare încet, încet de pe tere 
nul de handbal. In Jocul ei se instalează 
severa geometrie. în acest stadiu de evo 
luție a jocului de handbal, specialiștii 
în marea lor majoritate, au optat, s< 
pare, pentru ...geometrie, pentru echip; 
care merge «ca un ceasornic». Acest; 
este acum stilul de joc al reprezentati 
velor Republicii Democrate Germane 
Cehoslovaciei și Suediei. Marea vedeți 
care înscria goluri și pe care o ajutat 
toți coechipierii a fost sacrificată în inte
resul formării unei echipe. Unele dintrt 
aceste vedete s-au adaptat noului sister^ 
de joc (Zimmermann — R.D.G., Brunna 
— Cehoslovacia, L. Eriksson — Suedia), 
altele, însă, nu au reușit acest lucru și 
au fost eliminate (Zagmestar — Iugo
slavia).

Funcționînd ca un mecanism de mare 
precizie, atît în atac cît și în apărare, 
reprezentativa Republicii Democrate 
Germane a reușit să cîștige anul acesta 
«Trofeul Carpați». Suedia și Cehoslova
cia și-au demonstrat și ele forța de joc.

Deosebit de interesantă a fost, însă, 
evoluția echipei Iugoslaviei. Handbaliștii 
din țara vecină au cîștigat toate turneele 
la care au participat anul trecut. Ei au 
acum o echipă deosebit de puternică si 
am avut impresia că dacă nu s-ar ti aven
turat în exersarea unor «noutăți tac 
tice» (apărare om la om în meciul cu 
Suedia și apărare cu cinci oameni pe 
semicerc, lăsînd un vîrf de atac în centrul 
terenului, în meciul cu R.D. Germană) 
ar fi reușit să cîștige Trofeul Carpați.

Cîteva cuvinte acum și despre hand
baliștii români. Evoluția campionilor 
mondiali a fost departe de a-i satisface 
pe spectatori. Dacă echipele R.D. Ger
mane, Cehoslovaciei și Suediei au impre
sionat prin aplicarea unor tactici precise 
de joc, dacă iugoslavii au stîrnit interesul 
prin «originalitățile» lor, sportivii ro
mâni s-au prezentat la această competi
ție foarte slab. Afirmăm acest lucru nu 
determinați de rezultatele obținute, ci 
de maniera în care Gruia, Kicid, Guneș 
și ceilalți titulari români au jucat de-a 
lungul întregului turneu. Sportivii noștri 
au lăsat impresia unei echipe aflată în 
permanentă derută. Fără a avea o con
cepție tactică, ei s-au... năpustit spre 
poarta adversă irosind ocazii dintre cele



.V

Echipele R.D. Germane și Suediei au terminat la egalitate: 17—17 (9—7). lată un atac declanșat de handbaliștii suedezi. La minge Segerstad 
(Suedia), făcut... sandviș între Zornack și Langhoff.

mai clare. Se pare că cei doi antrenori, 
Nicolae Nedef și Eugen Trofin, nu au 
reușit, încă, să formeze acel angrenaj 
perfect care să acționeze cu eficacitate 
atît în atac cît și în apărare. Atacul echi
pei noastre este acum aproape la fel de 
firav ca la o echipă de începători. Nimeni 
nu-și ia răspunderea să tragă la poartă, 
toate speranțele concentrîndu-se — în 
continuare — spre Gruia. Acesta este 
însă, de cele mai multe ori, marcat cu 
severitate și ceilalți așa-ziși «tunari» ai 
echipei, Kicid, Guneș sau Birtolom, se 
hotărăsc deosebit de greu să tragă la 
poartă. Se pare că nici cu pregătirea 
fizică nu stăm prea bine. Handbaliștii 
noștri se deplasează prea lent, dînd ast
fel posibilitate adversarilor să le anihi
leze cu ușurință toate acțiunile. Pe scurt, 
formația care ne-a reprezentat la această 
ediție a «Trofeului Carpați» este o... 
umbră a echipei campioane mondiale. 
Sperăm, însă, că pînă la Jocurile Olimpice 
se va reuși pregătirea unei formații care 
să ne amintească — și nu numai nouă — 
că România deține un record unic în 
handbalul internațional: 3 titluri de cam
pioană mondială. O performanță care 
trebuie onorată și la Jocurile Olimpice...

Petre HENȚ
Cristian Gatu l-a fentat pe Pokrajac și a înscris pe lingă portarul Zivkovic. Iugoslavia—România 17—15 (9—6)

Foto: Paul ROMOȘAN

SĂNIUȚA DE ARGINT 72
Aflat la a patra ediție, concursul «Săniuța de argint» i-a reunit și în 

acest sfîrțit de iarnă pe cei mai buni conducători de «mini-bob» din țară, 
pe vechiul drum care coboară de la Cota 1400 spre Sinaia. Această com
petiție, devenită atît de populară în rîndul elevilor din școlile generale, 
profesionale și din licee, a fost cuprinsă în cadrul manifestărilor sportive 
organizate în cinstea apropiatei sărbători a tineretului — SEMICEN
TENARUL U.T.C Așa se explică faptul că la start s-a prezentat un nu
măr sporit de finaliști, că rezultatele înregistrate au fost mai bune decît 
în alți ani și că, în general, pregătirea sportivă a avut un cuvînt greu de 
spus la clasificarea campionilor.

Cîțtigătorii din acest an ai mult rîvnitului trofeu «Săniuța de argint» 
sînt elevii Elena Stan (județul Prahova), Viorel Pițigoi (Prahova), Rodica 
Sufană (Cluj) ți Gheorghe Hubea (Brașov).

în imagini: un moment de emoție înaintea startului ți... cîțtigătoarea 
unei «săniuțe» în miniatură — eleva Elena Stan.



Un «mijlociu» bine cotat pe pian 
național, Ion Petrea, o comportare 
bună in ediția de anul trecut a cam
pionatului pe echipe, patru spor
tivi în lotul republican de tineret — 
iată cîteva dintre motivele care 
ne-au determinat să vizităm secția 
de box a clubului sportiv DINAMO 
BRAȘOV. După ce ani de zile 
pugilatul brașovean rămăsese aco
perit de ceața mediocrității, acum 
sînt... semne că în orașul de la 
poalele Tîmpei boxul a pornit pe 
noi coordonate.

...In sala de antrenament a clu
bului găsim un grup de sportivi pe 
ale căror fețe sînt încă proaspete 
semnele unei «bătălii».

— Amintiri de la boxerii echipei 
Wismut Gera din R.D. Germană — 
ne explică antrenorul Mihai Cer
chez, cu ani în urmă unul dintre 
adversarii lui Puiu Nicolae, Con
stantin Gheorghiu, Florea Pătrașcu 
și Tănase Pintilie. l-am avut oaspeți 
aici, la Brașov. Băieți unul și unui. 
Abia i-am întrecut cu 12—10.

— E un indiciu că Dinamo Bra
șov poate înfrunta orice echipă?

— Nu chiar orice echipă. Steaua 
sau Dinamo București, de exemplu, 
ar fi adversare prea puternice pen
tru noi. Cu celelalte formații din 
țară, însă, am avea și noi șansele 
noastre...

— Și nu sperați că aceste șanse 
vor crește pînă aproape de nivelul 
celor două puternice cluburi bucu- 
reștene?

— Nu cred că vom putea ajunge 
la valoarea lui Dinamo București 
și Steaua dar, intr-un an, doi, vom 
avea o echipă cu adevărat puter-
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nică. Ba mai mult, vom încerca să 
aducem la Brașov și un titlu sau 
chiar două de campioni naționali 
la seniori.

— Cine ar putea realiza această 
performanță?

— Anul acesta, «mijlociul» Ion 
Petrea. Din 1968 e mereu prezent 
în turneul final. Sperăm că acum 
va reuși marea performanță...

— Credeți că va trece de campio
nul Alee Năstac?

— Confruntarea de pînă acum 
dintre Petrea și Năstac îl indică 
drept favorit pe boxerul brașovean. 
Ei s-au întîlnit o singură dată, la 
Constanța, și Petrea a cîștigat prin 
K.O. Dar în afară de el vă mai dau 
un nume de brașovean care, cu 
siguranță, va intra în lupta pentru 

medalii la «naționalele» din acest 
an: «cocoșul» Francisc Molnar.

— Și speranțele pentru viitor de 
cine vă sînt legate?

— De campionii naționali de ju
niori pe care îi avem în echipă: A- 
lexandru Turei (semimuscă), A- 
drian Guțu (semiușoară), Marian 
Văcariu (mijlocie), Ion Chifu (se
migrea) și Ion Ruicu (grea). In 
plus, doi vicecampioni (tot de ju
niori) — Cornel Dumitrescu și Ni
colae Pîrvu. Patru dintre aceștia 
sînt selecționați în lotul național 
care se pregătește pentru Campio
natele europene de tineret de la 
București: Turei, Guțu, Ruicu și 
Dumitrescu.

— In încheiere, mi-ați putea spu
ne care sînt obiectivele boxerilor 

de la Dinamo Brașov pentru anul 
pugilistic 1972?

— Promovarea a 3 reprezentanți 
în echipa națională pentru «euro
penele» de tineret și doi în lotul 
seniorilor (Petrea și Molnar); cuce
rirea titlului național la categoria 
mijlocie; calificarea în turneul final 
al campionatului pe echipe.

lată, într-adevăr, proiecte și o- 
biective îndrăznețe, care vestesc 
că boxul brașovean dorește să iasă 
în lume...

P.H.



1. Brașoveanul Dumitru 
îtaicu reușește o frumoasă 
lirectă de stingă, pe care H. 
Krause (Wismut Gera) o re
cepționează în plin.

2. Ion Petrea (dreapta) se 
pregătește pentru asaltul ti- 
'lului de campion la categoria 
nijlocie. /a reuși oare?

3. O !ec(ie la mănuși intre 
«cocoșul» Francisc Molnar 
'stingă) și antrenorul Mihai 
Cerchez.

4. Dinamo Brașov, o echipă 
care... vine. De la stingă la 
dreapta: Gheorghe Balaș, Du
mitru Livezeanu, Francisc 
Molnar, Eugen Șeu, Ion Chifu, 
Ion Stoica, Mihai Cerchez 
(antrenor), Marian Văcariu, 
ton Popescu, Ion Simuleac, 
pumitru Staicu, Traian Pană, 
Gheorghe Pirlici și Vasile Bu- 
dulici. Lipsesc din imagine 
Alexandru Turei, Adrian Gu- 
(u, Ion Ruicu și Cornel Dumi
trescu, aflat! in lot pentru 
«europenele» de tineret.

Foto: I. MIHAlCA
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ANTON HACK — comuna Păuliș. 
Mă grăbesc să vă răspund și să vă mulțumesc 
pentru sesizare. într-adevăr, în nr. 3/1972 
al revistei noastre, în articolul «Bayern 
Munchen și vedetele sale», s-a strecurat o 
greșeală: Bayern nu a jucat finala «Cupei 
Cupelor» cu Celtic Glasgow, ci cu Rangers 
Glasgow.

EUGENIA DUMITRACHE — lăți, 
îmi este imposibil să vă procur cartea lui 
Ion Țiriac și llie Năstase «Ar fi fost prea 
frumos». Am făcut un tur prin marile li
brării bucureștene, dar fără succes. Nici la 
editura «Stadion» nu am mai găsit nici un 
exemplar. încercați la «Cartea prin poștă». 
Poate ața să aveți noroc. Sau, poate, la edi
ția a doua...

RICA BOGDAN — Tr. Severin, str. 
Independenței nr. 2, dorește să corespon
deze cu suporteri ai fotbaliștilor de la Uni
versitatea Craiova. Dragă Rică, sper că se 
vor găsi suficienți amatori care să-ți scrie, 
lată și adresa lui Oblemenco, bineînțeles 
cea de la club: Str. Libertății nr. 31, Craiova.

ZOE OASCALU — comuna Căli- 
nești. Cea mai sigură sursă de procurare 
a fotografiilor de care aveți nevoie pentru 
album este revista «Sport». Din cîte știu 
eu, nu există nici un club care să aibă albume 
cu fotbaliști pentru colecționari. Un abona
ment la revista «Sport», o... foarfecă și 
puțină fantezie vă sînt suficiente pentru a 
încropi albumul. Nu uitați, însă, că în curînd 
începe returul campionatului de fotbal, pri
lej excelent de a vă procura fotografii inte
resante.

ION HANCUȚESCU — Craiova. 
Ne bucură faptul că la cei 74 de ani ai dum
neavoastră ați rămas un prieten fidel al 
exercițiilor fizice și că presa sportivă con
tinuă să fie pentru dv. o lectură plăcută. Vă 
felicităm și așteptăm să ne mai scrieți.

FLORINA DACIU, comuna Măldă- 
eni. Cu prima ocazie am să le fac o vizită 
fotbaliștilor de la Rapid și am să le transmit 
tot ce m-ați rugat. Cu Răducanu am și vor
bit. Mi-a promis că veți fi mulțumită de 
felul cum va juca în retur. Echipa Rapidului 
are, fără discuție, cei mai numeroși supor
teri și nu mă îndoiesc că mulți dintre ei vă 
vor scrie. Eu le dau adresa dv.: Florina 
Daciu, comuna Măldăeni, jud. Teleorman.

NICOLAE ȘERBAN — Oltenița. 1) 
La J.O. de la Helsinki -1952, boxerul român 
Vasile Tiță a obținut medalia de argint la 
categoria mijlocie, după ce i-a învins pe 
William Duggan (Irlanda), Nelson Paulo 
Andrade (Brazilia), Walter Sentimenti (Ita
lia). A pierdut în finală meciul cu americanul 
Floyd Patterson, care nu peste mult timp 
a devenit campion mondial — profesionist — 
la categoria grea. 2) Boxerul sovietic Ghe- 
nadi Satkov a cucerit medalia olimpică de 
aur la J.O. de la Melbourne - 1956, învin- 
gîndu-l în finala categoriei mijlocie pe chilia
nul R. Tapia. De reținut că la Melbourne, 
Satkov a cîștigat absolut toate meciurile 
prin k.o. Neavînd suficient spațiu, la cele
lalte întrebări vă va răspunde prin scri
soare cronicarul nostru de box.

I. RANIȚA — București. în general, 
noi am prezentat marile vedete ale sportu
lui românesc. Propunerea dv. este de o 
permanentă... actualitate, așa că vom ține 
seama de ea.
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FOTBAL

«OFENSIVA ÎNCEPE
DIN CAREUL PROPRIU» 
(Dinu)

Auzim spunîndu-se deseori: «Nu merge atacul». Și, d 
cele mai multe ori, reproșul se adresează înaintașilor pri 
excelență. Săgețile se îndreaptă aproape întotdeauna asupr 
unui Dumitrache (care nu insistă), asupra unui Neag 
(care pierde prea multe mingi), asupra unui Dobrin (car 
driblează excesiv). Dar, aceste săgeți, dirijate excluși 
asupra atacanților, sînt în general un mod superficial de 
rezolva problema ineficacității.

în fond, așa cum susține și Dinu, «ofensiva începe di 
careul propriu». Ba mai mult» virulența unei acțiuni ol eq 
sive poate depinde, deseori, de vigoarea angajăm oiensiv 
«în lanț» de către însuși portarul. Acesta este, de altfel, < 
motivul pentru care degajarea mingii «din mînă», printr- 
pasă de cîțiva metri, este un procedeu ofensiv, în timp c 
degajarea cu boltă, dincolo de mijlocul terenului, devine 
paradoxal, unul defensiv.

Ofensiva modernă depinde, în primul rînd, de spiritu 
întregii echipe. Fundașul Carlos Alberto a fost realment 
confundat cu Jairzinho la al patrulea gol brazilian dir 
finala mexicană cu Italia. Mijlocașul Beckenbauer a sprin 
tat ca un vîrf de atac la primul gol din partida cu Anglia 
Sătmăreanu al nostru a demarat în stilul unei veritabile 
extreme la golul brazilian al lui Dembrovschi.

în ultimul timp, stoperii se lansează rînd pe rînd în atac, 
pentru a dinamiza o ofensivă deseori paralizată prin mar
carea excesivă a înaintașilor (deseori) pe nedrept criticați. 
Ba mai mult, betonul caută să valorifice pînă și potențialul 
ofensiv al apărătorului prin excelență care este fundașul 
libero. Din acest punct de vedere, jocul munchenezului 
Beckenbauer este o foarte sugestivă ilustrare.

Iată de ce, reproșul la adresa atacanților... oficiali este 
doar o încercare de a eluda lipsa spiritului ofensiv în cadrul 
unei echipe. La urma urmelor, numărul redus al șuturilor 
pe poartă, de pildă, e condiționat deseori de arabescurile 
sterile ale mijlocașului și de sobrietatea de paradă a funda
șului, care înțelege să-și apere postul rămînînd «în banca 
lui».

Dinu are dreptate: ofensiva începe din careul propriu.

I. CH.

în fotografii
Dinu, aprigul nostru apărător, are un spirit ofensiv 

capabil s& angajeze întreaga echipă. Să-l stimulăm în direcția 
asta !

Unul din reperele ofensivei noastre poate fi aducerea 
lui Dobrin în situația de «unu la unu» in jața porții adverse, 
în acest scop e nevoie, însă, de efortul concentric al întregii 
echipe...

în ultimii ani, atacul arădean a avut principalul său 
centru de greutate în... mijlocașul Domide.



ST A RT!
LIN CLASAMENT 
CARE
INVITĂ
LA ATAC

începe returul! Șl, odată cu primul fluier, se declanșează obiș- 
îuitul angrenaj de calcule și tactici legate de lupta pentru titlu 
ii pentru evitarea retrogradării. Din acest punct de vedere, pri- 
năverile seamănă intre ele.

Și totuși, returul care începe pare să fle, prin excepție, o invitație 
a atac, intr-o perioadă in care tacticile defensive ca program de 
ucru dau tărie funestului dicton «scopul scuză mijloacele».

De ce poate fi acest retur o invitație la atac?
Să privim împreună clasamentul:

1. U.T.A. 15 9 4 2 33—14 22
1 Sport club Bacău 15 8 3 4 29—18 19
3. «U» Cluj 15 8 2 5 24—15 18
4. F.G Argeș 15 9 0 6 26—22 18
5. Steagul roșu 15 6 5 4 19—11 18
6. Steaua 15 5 6 4 18—13 16
7. Dinamo 15 6 4 5 23—19 16
8. Rapid 15 7 2 6 20—20 16
9. A.S.A. 15 5 6 4 15—15 16

10. Jiul 15 5 5 5 14-16 15
11. «U» Craiova 15 5 4 6 18—20 14
11 Politehnica 15 4 5 6 17—22 13
11 Farul 15 5 3 7 14—20 13
14. Petrolul 15 5 2 8 8—22 12
15. Crișul 15 2 4 9 5—22 8
16. C.F.R. Cluj 15 1 5 9 11—25 7

Lider autoritar, U.T.A. S-ar putea obiecta că arădenii, care au 
apt jocuri acasă, ar putea ciștiga campionatul prin simpla adițio
nare a acestor probabile 16 puncte. Din fericire, U.T.A. este, poate, 
singura echipă care nu a făcut din tactica defensivă un principiu în sine. 
De altfel, numărul punctelor ciștigate in deplasare ne scutește 
’e argumente in plus.

Urmează un «grup provincial» care, împreună cu U.T.A., for
mează un cvintet fără precedent în istoria campionatelor noastre 
naționale. Bineînțeles că cei patru urmăritori ai arădenilor au, 
fără riscuri, doar varianta atacului.

Dacă cei cinci din frunte și-ar putea permite, eventual, unele 
momente de respiro — la adăpostul plusului de puncte — trioul 
bucureștean Steaua-Rapid-Dinamo este obligat să mizeze exclusiv 
pe arma ofensivei, dacă dorește să păstreze unele șanse la primele 
patru locuri, adică la locurile care deschid drumurile... Europei. 
E de notat că toate echipele bucureștene și mai ales Steaua (cu 
stacul cel mai ineficace din prima jumătate a clasamentului) vor 
avea astfel posibilitatea de a-și spori activul de goluri, care, deo
camdată, are o «subțirime» descurajantă.

Plutonul următor, care se eșalonează de la A.S.A. la Petrolul, 
e plasat, de asemenea, pe orbita ofensivei. Aceste șase echipe au 
— la un calcul lucid — o bună marjă de rezistență față de zona 
primejdioasă, patronată cu dezinvoltură de Crișul și CF.R. Cluj. 
Concluziile sînt firești.

în sfirșit, ultimele două clasate au, paradoxal, dacă vreți, cele 
mai puternice motive pentru a desfășura un joc ofensiv. Vă amin
tiți, desigur, de o spectaculoasă campanie a Vagonului, intr-un 
retur dinainte pierdut Avem convingerea că Crișul și CF.R. vor 
fi echipele cu cea mai marcată predispoziție ofensivă. Asta ar 
întreține și speranțele de salvare...

*
După cum vedeți, clasamentul turului nu prezintă nici o echipă 

care să justifice o eventuală cantonare într-o formulă defensivă. 
Era și timpul... Privind clasamentul, ne dăm seama că o singură 
echipă (U.T.A.) are un golaveraj convenabil. Returul care începe 
(sau care a și început) oferă o excelentă ocazie pentru reconside
rarea virtuților ofensive.

loan CHIRILĂ

în fotografii: 1. Să sperăm că spiritul ofensivei va anima și vechile 
derbyuri Dinamo-Steaua, prilejuind reafirmarea lui DUMITRA- 
CHE. (dreapta). 1 NEAGU e decis să cucerească titlul de golge- 
ter. O va putea face numai dacă întreaga echipă dorește acest 
lucru.

Foto: Paul ROMOȘAN



POP
AL TREILEA 

(SAU PRIMUL?) 
MUȘCHETAR

în ultimul timp am auzit 
tot mai multe persoane (și nu 
am exclus specialiștii!) susți- 
nînd că cel mai bun fundaș 
dreapta din țară ar fi Pop. 
Ipoteza se sprijină pe argu
mente solide, așa cum sînt 
turul prezentului campionat 
și recentul turneu marocan 
al «olimpicilor», și în virtutea 
acestor antecedente s-a și an
ticipat unul din cele mai fru
moase dueluri ale noului se
zon: Sătmăreanu - Pop - 
Crețu.

Am mai auzit spunîndu-se, 
chiar, că dacă n-ar fi existat 
acea «uitare de sine» a rapi- 
distului din returul cu Totten
ham, Crețu n-ar mai fi admi
rat Bosforul și Acropole, iar 
dacă Pop ar fi făcut depla
sarea cu naționala, cu sigu
ranță că Sătmăreanu ar fi de
venit rezervă. Cu sufletul, 
dar și cu rațiunea, adepții lui 
Pop încearcă să demonstreze 
superioritatea giuleșteanului 
în «triumviratul părții dreap
ta», ridicînd la rang de axiomă 
cel puțin două calități hotărî- 
toare: Pop este un jucător 
cu ambele picioare (aluzie 
directă la «stîngul» lui Sătmă
reanu) și are o mare rază de 
acțiune, de fost atacant (ceea 
ce spune poate totul despre 
registrul său valoric) — atu 
față de rivalul de pe Someș. 
Există și două pretinse 
obstacole în drumul giuleș
teanului spre națională — 
înălțimea și vîrsta, dar și în 
această direcție susținătorii 
săi au argumente: a) Pop nu 
este mai mic decît a fost 
Popa, atîția ani stîlp al na
ționalei, iar vitalitatea și teh
nica sa l-au plasat de cele 
mai multe ori în ultimul an 
la înălțimi valorice; b) Pop 
e mai tînăr decît pare. 25 de 
ani este o vîrstă de la care 
se pot aștepta încă multe. Nu 
știu dacă această «pledoarie 
de suporter» conține numai 
și numai adevăruri, și dacă 
ea îl va seduce pe Angelo Ni- 
culescu. Ceea ce mi se pare 
însă esențial în acest context 
optimist este... Pop, mai pon
derat, mai modest, mai ambi
țios și mai matur decît îl so
cotesc mulți dintre susțină
torii săi.

★

Cred că un om se definește 
mai puțin prin cuvinte și mai 
mult prin situații. Și, timp 
de 13 zile cît a durat turneul 
marocan al olimpicilor, au 
fost cîteva situații în care 
Pop s-a definit prin sine și 
prin alții.

...înaintea primului joc al 
turneului. Antrenorul Gh. 
Ola este neliniștit de stadiul 
pregătirii celor trei rapidiști, 
printre care și Pop. în meciul 
cu naționala Marocului, Pop 
începe jocul pe postul de 
fundaș stînga. Joacă însă exce
lent, așa cum va juca și în 
celelalte trei partide pe postul 
său preferat de fundaș dreap
ta. Pop îi surprinde pe toți, 
și în primul rînd pe antreno
rul Ola. în acest turneu, în 
care a ciștigat împreună 
cu Ghiță titlul neoficial 
de «cel mai bun jucător 
al echipei», Pop a demon
strat că are resurse mai mari 
decît cred foarte mulți. Prin 
aceasta, Pop nu a făcut decît 
să se angajeze și mai mult.

...După «nocturna» de la 
Casablanca, al doilea joc al 

Pop a fost mai întîi atacant. Ceea ce spune, poate, totul despre registrul său tehnic de fundaș.

turneului, confratele Daniel 
Pilard, de la cotidianul «Le 
Matin», fost internațional de 
fotbal, m-a întrebat: «Numă
rul 2 din echipa dv. n-a 
jucat cumva in prima re
prezentativă, la El Mun
dial?» I-am răspuns că n-a 
jucat nici măcar în echipa 
olimpică. «înseamnă că cei
lalți doi fundași sint ului
tori, din moment ce acest 
excelent Pop este rezerva 
lor!». Am tăcut. Nu i-am 
mai răspuns confratelui din 
Casablanca că Pop n-a jucat 
nici măcar un minut în echipa 
olimpică, deși a făcut depla
sarea la Tirana și mai ales 
la Copenhaga, unde titularul 
Cheran n-a corespuns în jocul 
cu Danemarca. Am tăcut, 
gîndindu-mă la ceea ce îmi 
mărturisise Pop într-un mo

ment de intimitate: «Un an 
de zile m-a chemat nea 
Tinel (n.r. Valentin Stănescu) 
la lotul olimpic și nici 
măcar nu m-a încercat. 
M-a durut mult, dar m-a 
și ambiționat la culme».

în fond, din chinuri nu 
s-a întrupat numai Electra!...

...Zburam deasupra Fran
ței, spre Paris. Discutam cu 
Pop despre o viitoare facul
tate pe care vrea neapărat să 
o urmeze. în spatele nostru, 
doi jucători, un băcăuan și 
un piteștean, discutau și ei 
despre... Pop. «în locul lui 
Crețu, îl luam pe Popică. 
Nu are voie să nu fie cel 
puțin rezervă la naționa
lă». Pop a auzit și el micul 
logos. A zîmbit ușor și apoi 
s-a exteriorizat.

— Intre a fi rezervă la 

națională și a fi titular 
echipa olimpică, prefet 
doua ipostază. Poate 
pentru faptul că prin jo< 
de la echipa olimpică p 
urca in națională, ca tit 
Iar. Ca rezervă, ar î 
semna să stau. Să stau 
neîncredere și repaos. C 
eu vreau să joc.

— Cînd crezi că s-ar put 
produce saltul în național

— Firește că aș vrea < 
mai curînd. Și mă preg 
tesc pentru acest vis. Cit 
se va produce, insă, nu d 
pinde numai de dorin 
mea. Ceea ce știu eu e < 
pină atunci trebuie să j< 
foarte bine in echipa olin 
pică, la București, cu D: 
nemarca, și în... turnei 
final de la Miinchen. Ș 
în primul rind, trebu
să joc foarte bine în can 
pionat. E testul cel m: 
edificator, e termenul c 
comparație in duelul tj 
cit cu Sătmăreanu, dui 
care cred că îl va stimul 
și pe el.

...Pop, fundașul Grantt 
lui, l-a și chemat în noi 
sezon la «duel oficial» pe st 
natorul de drept al naționt 
lei — Sătmăreanu. Va fi, d 
fapt, un duel în trei, pentr 
că acum și în Crețu au în 
colțit marile iluzii. Iar di 
lupta celor trei «mușchetar 
nu va avea de cîștigat deci 
echipa națională. Ceea ce ir 
se pare lucrul esențial.

M ircea M. IONESCI
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VIVIA SPOKI INA

REFLECȚII 
FOTBALISTICE
DE
PRIMĂVARĂ

— £ primăvară pe alei.
— Normal. £ doar...

returul ei.

un portret 
pe număr

Iarna aspră, prin ur
mare, 

A plecat... în deplasare

*
Vîntul și ploaia, une

ori, 
Sînt cei mai buni... 

măturători.

Victor HÎLMU

MUZEU LA 1 200 m ALTITUDINE
Satul turistic Șimeti 

(jud. Brașov) se mîn- 
drește, printre altele, și 
cu muzeul său de etno
grafie locală, creat din 
inițiativa profesorului 
de biologie Nicolae 
Frunteș (în fotografie). 
Printre cele aproxima
tiv 600 de exponate, 
figurează țepușe și schi
uri adevărate, ceea ce 
atestă folosirea «tălpi
lor» de lemn de către 
localnici nu numai ca 
mijloace de locomoție 
în timpul iernii, ci și în 
scopuri sportive. Cei ce 
doresc amănunte le pot 
afla la fața locului (și 
vor rămîne — îi asi
gurăm — cu cele mai 
frumoase amintiri!).

ADRIAN
GAG EA

• Maestrul sportului Adrian Gagea este record
manul României la aruncarea greutății: 17,61 m 
(în aer liber) și 18,03 m (pe teren acoperit).
• S-a născut la 2 iunie 1941 la Cîmpulung Mol
dovenesc.
• A debutat în sport ca handbalist, la Bistrița- 
Năsăud. Ulterior, a fost sfătuit să se dedice atle
tismului, probei de aruncare a greutății (gaba
ritul său: 193 cm și 122 kg). A acceptat. Ca student 
la Politehnica din lași și, apoi, ca inginer în 
București, Adrian Gagea și-a înscris în palmares, 
pînă în prezent, 7 titluri de campion național la 
aruncarea greutății.
• Pasiunea lui pentru sport nu l-a impiedicat 
să-și facă... datoria și pe tărîmul activității pro
fesionale. A absolvit Institutul politehnic cu 
media generală 8, iar Examenul de Stat și l-a 
luat cu nota 10. Ca inginer electroenergetic. 
Adrian Gagea își desfășoară activitatea la Labo
ratorul de electrofiziologie al Institutului de 

Educație Fizică și Sport, în calitate de colaborator 
al dr. Alexandru Partheniu. Contribuția sa la 
punerea la punct a metodologiei corelative pen
tru studiul sistemului nervos, pentru modelarea 
logicomatematică a rețelei de grupuri de neuroni 
cu funcții excitatoare și inhibitoare etc. etc., ca 
și lucrările personale i-au adus și-i aduc satisfacții 
dintre cele mai înalte.

în fotografie, inginerul Adrian Gagea — în 
timpul unui experiment ae electrofiziologie.
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RUGBY-ul ÎN PR
LA GRI VIȚA ROȘIE

TA
9

în jurul XV-lui Griviței Roșii s-a 
creat mai de mult o frumoasa tradiție — 
performanța merge braț la braț cu 
munca profesională. De ani mulți a- 
această adevărată citadelă a rugbyului 
bucureștean este recunoscută în sfera 
largă a sportului românesc prin serio
zitatea cu care acei ce-i apără culorile 
întruchipează în chipul cel mai strălucit 
imaginea pe care ne-am format-o de- 
SDre sportivul nou, sportivul epocii 
noastre socialiste. La Grivița Roșie 
totul — producția, ca și performanța — 
se tace cu socoteală, cu maximum de 
răspundere, l-am abordat pe valoroșii 
rugbyști grivițeni într-una din zilele 
trecute, pe la orele 16,30, adică atunci 
cînd s-au putut grupa la un antrenament 
comun, după orele de muncă la uzină, 
unde lucrează majoritatea.

Drept interlocutor l-am ales pe foarte 
priceputul antrenor, inginerul Viorel 
Moraru.

— Ce părere ai de campionat? — 
l-am întrebat.

— Noi îl jucăm in primele cinci 
etape. Ne deplasăm la lași, la Con
stanța și la Timișoara și primim 
Știința Petroșani și Sibiul. După 
cum vezi, nu vom aștepta prea mult 
ca să aflăm dacă vom fi sau nu din 
nou campioni...

— Si veți fi?
— £per, dar, sincer să fiu, nu 

prea cred.
— Pe cine vezi în frunte?
— Pe Dinamo. După cîte știu 

are un program mai ușor.
— Cu toată criza actuală de antrenor

și de efective? Mie, lotul mi se pare 
cam «subțire» pentru a îndrăzni un 
asemenea pronostic.

— Poate ai dreptate. O șansă 
mare văd și Universității din Ti
mișoara. Joacă economic, la rezul
tat...

Ieșirea balonului din grămadă trebuie întotdeauna perfect sincronizată cu mijlocașii pentru a se realiza 
un randament maxim. Este una din lecțiile care la Grivita Roșie se repetă cu sîrg.

Atacă înaintașii prin Pop, Veiuda, Moidoveanu et comp.

— Vorbim însă prea mult despre 
alții. Spune-mi cîte ceva și despre ai 
voștri.

— Vom juca deschis. De altfel, 
echipa noastră nu s-a bazat nici o- 
dată exclusiv pe un transformer. 
Ea a atacat mereu, deși nu necesar
mente cu treisferturile. Adesea, 
înaintarea — compartimentul din 
totdeauna redutabil — prin stilul 
ei percutant ne-a adus victoria. | 
Respingem ideea jocului pozițional, 
de tranșee. Mijloace avem și cred 
că se mai pot dezvolta. Vom încer
ca ofensiva chiar cu riscul de a 
pierde uneori.

— Vă felicit pentru o asemenea con
cepție. Cîștigul va fi, în final, oricum 
mare și echipa Griviței Roșii — a cărei 
bază de masă este în creștere — se va 
reîntîlni cu marea performanță.

D. CALLIMACHI

Foto: I. MIHĂICĂ
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LIMA startului_____

/a rezista grămada Sportului Studențesc în retur? lată o întrebare de al cărei răspuns va depinde, în bună măsură, 
soarta viitoare a echipei studențești.

SPORTUL STUDENȚESC*

vrea să supraviețuiască...
...Acesta este laitmotivul care-l obsedează pe noul 

antrenor al studenților bucureșteni, Alexandru Car- 
nabel. Va reuși el «supraviețuirea»? Echipa nu-i prea 
bine plasată (locul 11), dar, paradoxal, lotul este 
numeros și valoros; cam eterogen, însă. în rindurile 
«alb-negrilor» întîlnim internaționali A (lorgulescu, 
Vasile Rusu, Drăgulescu, Fugigi) alături de... înce
pători. Echipa trebuie deci formată și bine «lucrată». 
Și toate acestea vor merge în paralel cu lupta pentru 
rezultate, aici absolut necesare. Va fi destul de greu.

— Greu, dar nu imposibil — mi-a replicat Al. 
Carnabel. In fond, trebuie să evităm doar ultimul

loc. Avtnd In vedere lotul, lucrul mi se pare pe 
deplin realizabil. Vom realiza o pregătire supe
rioară anului trecut După participarea la lași, 
la pregătiri comune cu alte echipe studențești, 
ne vom deplasa în Franța, la Clermont Ferrand, 
unde vom juca cu o selecționată studențească 
locală. Și apoi, cu toate forțele spre campionat...

Noi acordăm tot creditul spuselor antrenorului 
Carnabel. Nu doar din simplă complezență. La Spor
tul Studențesc există cu adevărat forțe capabile să 
mențină echipa celui mai mare centru universitar al 
tării în rîndul elitei balonului oval. Și nu numai atît...

Un lot numeros, valoros. Acesta este principalul atu al studenților bucureșteni 
în lupta pentru evitarea retrogradării.

LA CLUJ
SE 
MIZEAZĂ 
PE O 
„PRIMĂVARĂ 
FIERBINTE^

După o vacanță de vară «călduță» 
locul VI în ediția 1970 1971 a cam

pionatului), studenții clujeni s-au 
regăsit cu greu într-o lungă toamnă 
mohorită, după ce păreau că se ră
tăciseră de la primul pas. Spunem 
«s-au regăsit», fijndcă realmente așa 
a fost, numai că, din păcate, prea 
tîrziu pentru a avea parte de o 
iarnă fără fiori reci. Iată de ce astăzi 
mulți continuă să întrebe:

— Mai există sanse. Alexandru 
PALOȘANU?

Dar iată răspunsul apreciatului 
antrenor clujean:

— Bilanțul cifric la jumătatea 
competiției (locul 12 — ultim — 
in clasament, nouă jocuri pier
dute din 11 disputate) pare să 
indice o situație definitiv com
promisă. Socotelile sînt, după 
unii, ca și încheiate. Noi insă nu 
putem gîndi așa. Mi se pare 
normal. Situația naște, de re
gulă, atitudini și gesturi pate
tice de genul: «vom lupta pînă 
la ultima picătură»... «am luat 
măsuri hotărîtei sau «ne vom 
prăbuși cu demnitate.»

In ceea ce ne privește, pregătim 
intr-un climat general de calm 
și seriozitate un «retur al reabi
litării», în care credem cu toții. 
Avem principii la care am ținut 
și căror le rămînem fideli. De 
altfel, in partea a doua a acestei 
perioade grele, am probat ma
rile noastre resurse morale și 
de voință!

în privința performanței pure, 
ambițiile noastre sînt, deocam
dată, limitate. Sistemul de «auto- 
utilarei ce exista la noi și-a ară
tat din plin fisurile. în toamnă 
nu am putut evita o gravă criză 
de efectiv — mai ales valorică — 
peste care am trecut totuși, dar 
cu un tribut greu plătit în puncte. 
Ne gindim acum la viitor și spe
răm să găsim soluțiile cele mai 
bune. Drumul dificil pînă la for
marea unei echipe care să adune 
în ea toate virtuțile și ideile no
bile ce le poartă in sine acest 
sport, cere dăruire, pasiune, in
teligență... Dar ce nu cere? Deo
camdată, muncă, încredere, 
calm — acestea-s șansele noas
tre .

Auzindu-1 vorbind astfel, l-am mai 
întrebat pe Paloșanu:

— Dv. sînteți profesor de limba 
română, de ce vă obidiți atîta cu 
rugby-ul ?

A zîmbit: «Rugbyul e un fel de 
a trăi pentru mine, nu-i o me
serie..^

E și asta o șansă pentru clujeni, 
o mare șansă, numai de ar înțelege-o 
cu toții.

Ion MARCEA
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Handbalistele de la clubul «Elevul» 
din Hunedoara exersează lovitura de 
la 7 metri.

Elevii Liceului «Decebal» din Deva 
la ora de jocuri sportive.

înainte de a trece la programul de 
gimnastică, fetele de la Liceul peda
gogic fac o ușoară încălzire.

Am poposit nu demult pe meleagurile hunedorene, 
pentru a relata întrecerile tenismenilor din cadrul con
cursului republican pe teren acoperit.

Dar, ca fotoreporter sportiv, m-au interesat și alte 
aspecte sportive din «Cetatea de foo>. Deci, la drum...

...Școala generală de 10 ani din Hunedoara. Această 
unitate de învățătură se mîndrește nu numai cu promo
țiile de elevi cu note bune în catalog, ci și cu o echipă 
puternică de handbal fete — «Elevul», despre care antre
norul ei, profesorul Ion Mătăsaru, ne informează că face 

parte din seria a Vl-a a diviziei școlare și ocupă un loc 
meritoriu. Media de vîrstă a formației este de 15 ani, 
iar din rîndul ei, cîteva fete sînt de mare perspectivă: 
Melania Cornea, Florica Coșerim, Mariana Marc și 
Angela Brezeanu...

...Liceul Decebal din Deva (care, recent, și-a sărbă
torit centenarul). Animație: în sala de sport, curată și 
utilată, o clasă de eleve se găsea la ora de gimnastică; 
afară, pe frumosul complex sportiv al liceului, alte cîteva 
clase de elevi se aflau la ora de jocuri sportive...

...Liceul pedagogic din Deva. Aceeași disciplină și 
precizie în execuție ne întîmpină la ora de gimnastică, 
condusă de profesoara Maria Bivolaru...

După cîte am văzut, atît la Hunedoara, cît și la Deva, 
există o preocupare sporită pentru buna organizare și 
desfășurare a activității sportive în rîndurile elevilor. Și 
faptul acesta este cu adevărat îmbucurător.

Și un ultim amănunt, nu lipsit de importanță, situația 
școlară, după cum ne relata profesorul Iosif Reichenauer, 
este și ea bună. învățătura și sportul merg, așadar, mină 
în mină.

Theo MACARSCHI



CURIER MEDICO-SPORTIV

INVITATA NOASTRĂ

Foto: Ion MIHĂICĂ

Ileana Polixenia CHICOMBAN — desenatoare tehnică la 
uzina Rulmentul Brașov.
• 20 de ani (la 28 aprilie), 164 cm, 52 kg.
• Este fiica fostului ciclist Nae Chicomban. Polisportivă, 

încă de la vîrsta de 9 ani a fost legitimată ca schioară în 
grupa de copii a clubului Dinamo Brașov. A practicat și 
atletismul, ca alergătoare de 400 și 800 m, reușind chiar un 
loc III pe tară la «școlarele» din 1968. Ultima pasiune spor
tivă — automobilismul. Sportul cu motor i-a adus anul aces
ta primul succes: titlul de «Miss automobil 1972».

Gina R. — Cluj. Pentru a înlătura 
ilogramele suplimentare trebuie să lup- 
ați concomitent contra supraalimen- 
ației și sedentarismului, cele două 
auze principale ale îngrășării.

Regimul alimentar hipocaloric re
prezintă arma cea mai eficace în «răz
boiul» pe care doriți să-l începeți.

Baza meselor o vor constitui legume- 
e consumate sub forma de: salate (roșii, 
rdei, castraveți, țelină, ridichi, varză), 
oteuri (fasole verde, spanac, urzici, 
lovlecei, conopidă) sau ghiveci (cu pu- 
ină grăsime). Unele legume ca de exem- 
ilu morcovii, ceapa, prazul, sfecla și 
nai ales cartofii avînd un conținut bogat 
n glucide vor fi pe cît posibil evitate.

Carnea slabă (vacă, vițel, pasăre) și 
leștele alb (știucă, șalău, biban) sînt 
termise de două ori pe zi sub formă de 
asol sau fripte (nu prăjite). De aseme- 
lea, șunca dacă este lipsită de grăsime.

Brînzeturile slabe și nesărate (brînza 
le vaci, telemea desărată, urda), un ou 
ăscopt, iaurtul și laptele smîntînit tre- 
luie să intre și ele în rația alimentară.

Dintre condimente sînt permise: 
ămîia, pătrunjelul, mărarul și leușteanul. 
‘iperul, boiaua, ardeiul iute și muștarul 
timulează apetitul și de aceeasînt con- 
raindicate.

Grăsimile vor fi foarte mult dimi- 
luate. Dintre ele se recomandă untul 
5—10 gr) și untdelemnul (1—3 linguri 
>e zi). Cantitatea totală a lipidelor (in

clusiv cele din carne, brînză, pește etc) 
nu trebuie să depășească cifra de 50 gr. 
pe zi.

Hidrocarbanatele constituie inami
cul dumneavoastră numărul 1. Fiți deci 
fără cruțare: limitați consumul de pîine 
la cca. 150 gr. pe zi, îndulciți ceaiul, 
laptele și cafeaua cu zaharină, excluded 
gemul, marmelada, dulceața, mierea, 
bomboanele, rahatul, halvaua și prăji
turile din alimentație.

Reducerea consumului de sare are un 
dublu avantaj. Favorizează eliminarea a- 
pei din organism și micșorează cantitatea 
de alimente consumate datorită gustului 
mai puțin plăcut al mîncărurilor nesă
rate.

Limitarea consumului de apă, așa cum 
se recomandă de nespecialiști, nu are 
baze științifice.

Ca încheiere la acest capitol, încă un 
lucru foarte important. Trebuie să mîn- 
cați de 5 ori pe zi. Adăugați în mod obli
gatoriu la mesele de dimineață, prînz și 
seara și cîte o gustare compusă dintr-un 
pahar de iaurt sau 50 gr. brînză nesărată 
și un măr la orele 11 și 18.

Despre combaterea sedentarismu
lui, într-unul din numerele viitoare.

Conf. dr. Miron GEORGESCU



ARBITRII
SE PREGĂTESC...

MICUL SCHIOR
VĂ INVITĂ

Nu vi se pare că pe chipul puștiului din foti 
grafie se poate desluși, pe lingă voioșia caract 
ristică viratei, multă, multă semeție.

O semeție perfect acordată cu splendida priv 
•liște ce ne-o oferă imaginea din stingă și car 
desigur, în acest final hibernal va imbia și va < 
prilej de inspirație multora ca el (poate, chiar 
mai... mari) la asaltarea (cit mai este timp!) a uni 
asemănătoare locuri montane. (Foto: Theo W 
CARSCHI)

UF, MONDIALELI
Orașul Miercurea Ciuc a găzduit întreceri 

grupei C ale C.M. de hochei pe gheață. As 
și pentru că la... polul frigului din țara noast 
sportul cu crosa și pucul pasionează deopotri' 
pe cei mici și pe ței mari.

Pe patinoarul natural din centrul orașult 
asistat de bunică, micuțul hocheist se antr 
nează de zor. Oare pentru care ediție a «moi 
dialelor» ?

File de album pentru cunoașterea rugby-uIuî

Noul sezon fotbalistic nu va pune la încer
care numai pregătirea fizică a jucătorilor, ci și 
pe cea a arbitrilor. De aceea, cavalerii fluie
rului se pregătesc pentru a fi în formă chiar 
din prima... etapă. Iată-1 pe arbitrul loan Rus, 
din Tg. Mureș, care susține că patinajul în
treține o excelentă formă fizică.

în urmă cu șase decenii, tinerii 
români care studiau la universitățile 
din Anglia (patria rugby-ului) și din 
Franța (țară unde această disciplină 
sportivă cucerea teren) se străduiau 
să facă cunoscut și la noi acest sport 
bărbătesc. în acest sens, la începutul 
primăverii 1913, a apărut pe coperta 
unei publicații bucureștene această «sec
vență», care a constituit, la vremea ei, 
o bună contribuție propagandistică.

Explicația dată acestei fotografii era, 
de asemenea, mobilizatoare: «Un 
match de foot-ball-RUGBY (n.n. — 
așa i s-a spus acestui sport o bună 
bucată de vreme), un joc care nu 
este introdus pînă acum în Româ
nia, dar care dezvoltă mai mult 
decit oricare altul Însușirile fizice 
și morale ale individului. Cere 
iuțeală, putere, Indeminare, varie
tate în mișcări, singe rece, judecată 
și mai presus de toate: disciplină».

După cum se poate vedea, atribu
tele rugby-ului modem erau cunos
cute mai demult...

— em.i. —

sportul_______
a doua pasiune

ADELA 
MĂRCULESCU

Invitata rubricii noastre — talentata actriță a Teatrului Na
țional «I.L. Caragiale» din București, ADELA MĂRCULESCU. Prima 
apariție pe scenă are loc încă de la vîrsta de 9 ani în piesa «Inșir-te mărgă
rite», și ... coincidență, pe scena Naționalului debutează în anul 1963, 

în aceeași piesă. Urmează un șir de succese cu «Nunta însîngerată», «Tro
ienele», «Idiotul», «Regina de Navarra», «Jocul adevărului», «Părinții 
teribili», «Take, lanke, și Cadîr»...

— V-am admirat de multe ori grația mișcărilor și m-am întrebat dacă 
aceasta nu se datorează unei excelente condiții fizice.

— intr-adevăr recunosc că am o foarte bună pregătire fizică. De altfel, 
una dintre pasiunile mele este baletul, pe care l-am practicat încă de mic 
copil. Am fost un timp asistentă la Institutul de teatru la catedra de dans 
și exersez chiar în prezent cu maestra Miriam Răducanu.

— După părerea mea, cred că există multe afinități între balet și sport 
și presupun că dv.,care sînteți preocupată de armonia mișcărilor, iubiți 
într-o oarecare măsură și sportul.

— Bineînțeles. De altfel Cred că este și o problemă de educație. Cu 
cît te ocupi mai mult de el, cu atît îți devine mai necesar. E adevărat că 
prefer sporturile mai feminine, mai elegante, ca scrima și gimnastica ar
tistică, pe care le practic în mod curent. Dar realizez și spectaculozitatea 
unui meci de fotbal sau de box, mai ales cînd casa răsună de «strigătele 
admirative» ale soțului meu, care, așezat în fața televizorului, devine 
«tabu» în acele momente. Admir mult și tenisul și trăiesc cu intensitate 
victoriile lui Țiriac și Năstase.

— Credeți că există o tangență între teatru și sport?
— Ca și în teatru, în sport există parteneri, care sînt în același timp și 

adversari. Cu cît partenerii sînt mai buni, cu atît disputa se anunță a fi 
mai interesantă. Există în fiecare manifestare sportivă o dinamică, un 
ritm și o replică a acțiunii, care îi conferă o deosebită spectaculozitate.

— Credeți că pentru un actor e necesară mișcarea?
— Absolut indispensabilă. In special pentru a-i asigura acea grație 

despre care vorbeați mai înainte. Și,separat de aceasta, eu consider sportul 
ca un generator de energie și bună dispoziție.

— Cred că și cititorii noștri vor fi de acord cu părerea dumneavoastră.

Violeta ANTONIU

MINGE ASCULTĂTOAR
Elevul Cristian Niță, de la Liceu 

«23 August» din București, reușește, dup: 
cum se poate vedea, să... îmblînzeasc 
mingea de fotbal. îmbunătățirea tehnici 
sale de viitor fotbalist este o veche preocu 
pare, care i-a adus și satisfacția unui lo< 
fruntaș în proba de... jonglerii, din cadru 
concursului dotat cu «Cupa Sportul». Ima 
ginea vă este oferită de fotoreportera 
Theo Macarschi.
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4TRENAMENT
PE

PLOAIE

Fotbaliștilor nu le 
place ploaia. Nici mă
car la antrenamente. 
Dovadă această ima
gine, în care îl putem 
vedea pe jucătorul ma
ghiar Lajos Ku, de la 
Ferencvaros. într-o zi 
ploioasă, el a intrat pe 
terenul de antrena
ment cu... umbrela. 
Colegii săi de echipă 
susțin că nu ar fi rea 
ideea cu umbrela dacă 
nu ar trebui să alergi 
sau să lovești mingea 
și cu capul...

ZÎMBETUL 
SONJEI

Deși nu a urcat pe 
podium la Sapporo, 
Sonja Morgenstern 
(R.D.G.) se dovedește 
a fi o demnă urmașă 
a Gabrielei Seyfert. 
Sonja a împlinit 17 ani 
la 22 ianuarie și are 
în palmares următoa
rele rezultate pe plan 
internațional: 1968 — 
locul 17 la campiona
tele europene, locul 
21 la campionatele 
mondiale, locul 27 la 
Jocurile Olimpice. 
1969 — locul 12 la 
campionatele europe
ne. 1970 — locul 9 la 
campionatele europe
ne, locul 11 la cam
pionatele mondiale. 
1972 — locul 3 la 
campionatele europe
ne și locul 6 la Jocurile 
Olimpice de la Sappo
ro. Iat-o pe Sonja 
Morgenstern zîmbind 
optimistă, cu gîndul, 
desigur, la viitoarele 
mari întreceri inter
naționale.

Șl AUTOMORII FI F FAC... CROS

r

8 GREȘELI...
Copiind desenul de mai jos, colabora

torul nostru Octavian COVACI a făcut, 
ca de obicei, opt greșeli. Vă invităm să le 
descoperiți...

ATELIERUL CAMPIONULUI
Așii schiului internațional au ajuns la o asemenea măiestrie, încît la marile concursuri 

campionul este hotărît de cîteva zecimi de secundă. în aceste condiții, cele mai mid amă
nunte contează enorm. Sportivii au devenit meșteri de mare finețe. In fotografie, îl putem 
vedea pe elvețianul Bernard Russi, campion olimpic la Sapporo. Atenția cu care își... mește
rește schiurile pentru viitoarele concursuri ni-1 descoperă pe specialist. Victoria sa la J.O. 
este pe deplin explicabilă și, în aceste condiții, nu poate fi pusă pe seama întîmplării.
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tan! Atleti de»

culoare
FAVORITI 
OLIMPICI

Renumiții atleți de culoare John Carlos, Jimmy 
Hines, Bob Hayes și Tommie Smith, care dețin 
în total 11 recorduri mondiale, nu vor fi prezenți 
la Jocurile Olimpice de la Miinchen, deoarece au 
devenit jucători profesioniști de fotbal american 
în Statele Unite. în locul lor au fost selecționați 
alți atleți negri, foarte tineri, care au realizat, la 
rîndu-le, performanțe excelente în ultima vreme.

Cu litere majuscule se înscrie selecția sprinte
rului Jim Green, care nu demult a parcurs 100 yarzi 
în 9"2. Alți candidați serioși la medalia olimpică 
de aur a probei de 100 m plat sînt Eddie Hart, 
student la Universitatea din California și Ivory 
Crockett, de la Universitatea din Illinois, care au 
fost cronometrați și ei tot cu 9”2 în cursa de 100 
yarzi. De asemenea, la obținerea medaliei de aur 
în Drnha Ho — —•

Jim GREEN, clștigătorul probei de 100 yarzi la 
memorialul «Martin Luther King» cu timpul de 9"2.

Pedro Perez DUENAS 
(Cuba) deține recordul 
mondial In proba de triplu 
salt.

a fost cronometrat pe 440 yarzi cu timpul de 45"9. 
Alți pretendenți la o medalie sînt atleții de culoare 
din America Latină, printre care și Fernando Ace
vedo (Peru), clasat pe locul trei la Jocurile pan
americane de la Caii. în cursele de fond, pe dis
tanțele de 5 000 și 10 000 m, printre favoriți se 
numără din nou atleții de culoare Kipchonge 
Keino și Naftali Temu (Kenia), Mamo Wolde (Etio
pia), Philip Ndoo (Kenia) și John Stephens (Tan
zania). Și în cursa de 3 000 m obstacole vor fi pre
zenți cîțiva atleți negri: Amos Biwot, Benjamin 
Kogo și Ben Jipcho (toți din Kenia).

în ceea ce privește proba de maraton, campionul 
olimpic de la Ciudad de Mexico, etiopianul Mamo 
Wolde, în etate de 35 de ani, va avea un adversar 
redutabil în persoana unui alt atlet de culoare, 

sat în Mexic pe locul 
n cuvînt greu de spus 
uri, unde pornesc ca 
ampion olimpic, Ery 
,od Milburn, Marcus 
se mari de a obține 
00 m garduri le au 
liversitatea din Cali- 
3iego). Pentru prima 
in sportiv negru are 
e aur la săritura cu 
Caruthers, creditat 

5,25 m. Pe lista favo- 
ă și negrul american 
lălțime) și cubanezul 
>rul recordului mon-

ata, atleții negri au 
u pe cea mai înaltă 

dovada marilor lor

John SMITH, atletul despre care se spune că nu 
are rival In proba de 400 m plat.

Donald QUARRIE, fenomenalul a- 
tlet jamaican, co-recordman mondial 
In proba de 200 m, cu timpul de 19"8.

Fernando ACEVEDO, una dintre 
speranțele atletismului din America 
de Sud, In proba de 400 m, la Jocurile 
Olimpice de la Miinchen.

Kipchonge KEINO, învingător In proba de 1 500 
m la Ciudad de Mexico și un candidat serios la o nouă 
medalie de aur la Miinchen. lată-l alături de fiul său, 
cel mai fidel suporter.



Hocheiștii sovietici slnt cei mai buni din lume. Dovadă și ultimul lor titlu olimpic, 
în fotografie, un aspect din partida U.R.S.S. — Suedia. Irezistibilul atacant sovietic 
Martiniuk a scăpat singur și va înscrie pe lingă portarul suedez Loevqvist.

i

‘ HOCHEI

caleidoscop
• Jubileu pe Lujniki. Cu ocazia tur

neului dotat cu premiul «Izvestia» ce a 
avut loc la Moscova, căpitanul echipei 
Cehoslovaciei, Joszef Czemi (32 ani, 
Z.K.L. Bmo), a îmbrăcat pentru a 
200-a oară tricoul naționalei. La 18 ani 
debuta la Spartak Plzen; în 1959 parti
cipa la primul său campionat mondial. 
De-a lungul celor 14 ani de activitate 
a marcat 316 goluri în campionat și 
88 sub culorile reprezentativei.

• Valeri Nikitin (fost component al 
clubului Himik Voskresensk) a fost de
clarat «cel mai bun hocheist străin care 
activează în Austria» (în campionatul 
acestei țări participă și jucători ameri
cani și canadieni). «Niki», cum îi scan
dează vienezii numele, joacă în echipa 
clubului «Stadtlau». în 1969, în cadrul 
aceleiași echipe, a activat un alt hocheist 
sovietic: Iuri Morozov.

• La Moscova, a apărut — într-un 
tiraj de 100 000 de exemplare — cartea: 
«Jocul meu — hocheiul». Autor: Bobby 
Hall, una din stelele hocheiului profesio
nist. Prefața și postfața cărții sînt sem
nate de alte două nume celebre: Vsevo
lod Bobrov și Anatoli Tarasov. Opinia 
lui Tarasov «...nu prin dueluri verbale, 
nu prin discuții cu caracter teoretic, ci 
numai prin luptă sportivă, pe terenul 
de joc, vom afla răspunsul la marea în
trebare: care sînt mai puternice — 
cluburile de amatori din Europa 
sau cluburile profesioniste din Ca
nada și S.U.A.?»

• Puncte de vedere în «problema ca
nadiană».

— John Ahearne, președintele Fe
derației internaționale de hochei: «Am 
propus canadienilor să participe la tur
neul olimpic de la Sapporo. Au refuzat... 
în ceea ce privește campionatul mondial, 
ei vor trebui să înceapă cu grupa C>.

— Gordon Jacks, secretarul Asocia
ției canadiene de hochei (amator): «Po
ziția noastră e clară. Acceptăm con
tractele cu hocheiul european numai în

cadrul unor turnee sau meciuri des
chise: cu participarea profesiohiștilor și 
amatorilor. Așteptăm Congresul de vară 
al L.I.H.G.-1972..»

— Boris Ha vin, ziarist sovietic: «Este 
pentru prima oară că hocheiștii cana
dieni nu sînt prezenți pe gheața olimpică. 
Păcat, mare păcat! Participarea lor... 
dădea sare și piper întrecerilor și bucura 
ochii spectatorilor. E regretabil că niște 
neînțelegeri de ordin organizatoric i-au 
scos din luptă pe talentații hocheiști 
canadieni».

Totuși, în această iarnă, două echipe 
de club canadiene au participat, în 
Suedia, alături de formații sovietice, 
cehoslovace și finlandeze la «Cupa 
Ahearne» și «Cupa Stelelor». începe oare 
să se topească gheața? N-ar fi deloc 
rău pentru viitorul hocheiului mondial.

• Fragmente dintr-un interviu cu 
Leif Holmquist (29 ani, AIK Stock
holm), portarul titular al echipei celor 
«Trei Coroane» — porecla formației 
Suediei, unul din puținii portari din 
lume care apără fără mască de protecție:

— Care e cel mai bun hocheist ama
tor din lume?

— Fără îndoială, Firsov.
— Care credeți că a fost cel mai bun 

portar de hochei?
— Sepp Martin. în Europa: Dzurilla, 

Konovalenko, Ilonen.
— Cum vedeți dv. o formație «AU 

stars» pentru hocheiul amator?
— Dzurilla, Suhi — Svedberg, Ster

ner — Nedomanski — Firsov.
— Ce apărători ați dori să aveți în 

fața dv. ?
— Bobby Orr și Ted Green de la 

Boston. I-am cunoscut pe cînd făceam 
antrenamente acolo.

— Care e cea mai puternică formație 
de club din lume?

— «Urși» din Boston.

Ernest ANDONE

BOXUL din ASIA 
va fi bine 
reprezentat
PE RINGUL 
DE LA MUNCHEN

Scurta trecere prin țara noastră a domnului Petros Nazar- 
begian, vicepreședinte al Federației iraniene de box, ne-a 
prilejuit un interviu tn legătură cu pugiliștii din țările 
asiatice și pregătirile lor pentru J.O. de la Munchen. Vă 
redăm discuția pe care am avut-o cu oaspetele din Iran.

întrebare: Ca popularitate, ce loc ocupă boxul față de 
celelalte sporturi practicate In țările asiatice?

Răspuns: In fiecare țară din Asia există cite un sport pre
dominant. La noi, In Iran, de exemplu, de cea mai mare 
popularitate se bucură luptele, care au o tradiție de milenii. 
In India șl Pakistan sportul rege este hocheiul pe iarbă, 
iar In Japonia — judo. Boxul cred că se situează undeva pe 
locurile trei-patru. în orice caz, după lupte și hochei pe 
iarbă.

întrebare: Există o competiție tradițională a boxerilor 
asiatici ?

Răspuns: Da, avem trei asemenea întreceri. Asemănătoa
re cu «europenele» dumneavoastră, la noi slnt «Campiona
tele asiatice de box», care se dispută tot din 2 In 2 ani. In 
1971 a avut loc cea de a V-a ediție. Apoi avem «Campiona
tele asiatice de box pentru juniori», competiție mai ttnără, 
cu numai două ediții ptnă acum: 1969 ți 1971. Cea mai Im
portantă întrecere a pugiliștilor de pe continentul nostru 
are loc In cadrul «Jocurilor asiatice», o confruntare sportivă 
de amploare, la care participă toate țările din Asia, la 
toate sporturile. Este o competiție asemănătoare cu clasi
cele Jocuri Olimpice (bineînțeles păstrlnd proporțiile) 
și se organizează tot ca acestea, din 4 tn 4 ani. Ediția urmă
toare a «Jocurilor asiatice» va avea loc In 1974, la Teheran.

întrebare: Participarea la J.O. de la Munchen preocupă 
sportivii din țara dv.?

Răspuns: Da. Chiar foarte mult. Noi am rezervat încă 
de anul trecut bilete de drum pentru Jocurile Olimpice. 
Nu slnt In măsură să dau o cifră precisă, dar cred că vom 
avea o delegație de vreo sută de sportivi: luptători, halte
rofili, scrlmeri, atleți, 2—3 înotători și, bineînțeles, boxeri.

întrebare: Credeți că toate țările asiatice vor avea repre
zentanți tn turneul olimpic de box?

Răspuns: Știu sigur că vor participa la Jocurile Olimpice 
de la Munchen pugiliști din Japonia, Iran, Thailanda, Blr- 
mania, Indonezia, R.P. Mongolă și Filiplne. Nu cred că 
vor veni boxeri din Ceylon, Malaezia și India.

întrebare: Ce șanse acordați Boxerilor asiatici la J.O.?
Răspuns: In primul rlnd trebuie să va^țnm-ță noi vom pre

fera categoriile mici. în Asia, boxerii de categoriile semi
grea ți grea slnt adevărate rarități. Cred că diiv,întreaga 
Asie numai Iranul va trimite un «greu» la J.O. EstB'vorba 
de un tlnăr din Teheran, Masoud Hajrasouli. Șansele Moț. 
greu de apreciat. Noi, Iranienii, vom fi mulțumiți dacă 
vom cuceri o medalie sau două de bronz. Mai pretențioși 
vor fi Insă boxerii din Japonia, Thailanda, R.P. Mongolă, 
R.P.D. Coreeană ți cei din Coreea de Sud. Cele mal mari 
surprize cred că le vor furniza pugiliștii din R.P. Mongolă, 
care au progresat foarte mult tn ultima vreme.

întrebare: Care slnt perspectivele boxului din țara dv.?
Răspuns: Noi stntem optimiști. Boxul cunoaște In Iran o 

perioadă de avlnt. Am pregătit mulți antrenori (95), dar 
numărul lor se dovedește a fi insuficient, deoarece la în
ceputul acestui an aveam peste 3 000 de pugiliști legitimați. 
Muncim mult pentru a obține rezultate cit mai bune pe 
plan Internațional. Și le vom obține cit de curtnd. La noi 
nu există box profesionist șl cei mai valoroși boxeri ne vor 
putea reprezenta pe ringul olimpic.

întrebare: In încheiere, vă rog să-mi spuneți ce părere 
aveți despre boxul românesc?

Răspuns: Ptnă acum am fost de patru ori tn România. 
Am urmărit campionatele dumneavoastră naționale din 
1970, am asistat la gale In orașele Constanța, Ploiești, 
Baia Mare, lași și Craiova. De fiecare dată m-am convins 
că pugiliștii din România au o clasă foarte ridicată. Cred 
că cele trei mari forțe tn boxul european la ora actuală 
slnt Uniunea Sovietică, România ți Polonia. Eu le doresc 
sportivilor români, pe care ti apreciez tn mod deosebit, 
mult succes la J.O. de la Mtfnchen.

Interviu consemnat de 
Petre HENȚ
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